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در ششمین همایش تجاری و بانکی ایران و اروپا مطرح شد

سيف: نگران خروج ترامپ از برجام نيستيم

 بازار مسكن در نيمه اول سال 97 
چه خواهد شد؟     

تقريباً از آغاز زمس��تان سال 96، بازار مسكن نشان داد كه مي تواند به 
موازات بازارهاي ديگر وارد سفته بازي شود، حتي اگر ميزان ساخت و ساز 
نشان از رونق داشته باشد، آمارها از مازاد بيش از 2/5 ميليون خانه خالي 
خبر مي دهد. اين به معناي سفته بازي در زمستان سال قبل بود كه بار 
ديگر فاصله قدرت خريد و تقاضاي بالقوه را با تقاضاي مؤثر بيشتر كرد.  
به همين مناسبت تلاش هاي دولت براي افزايش تسهيلات و كاهش 

نرخ سود آن به عنوان ايده اي براي رونق مطرح شد. 
 به عبارت بهتر، پيش بيني مي شد بازار سال 96 مسكن داراي چندين 

جاذبه باشد كه مي توان آنها را به شرح زير برشمرد: 
1- ورود سفته بازي به اين بازارها و افزايش قيمت و حمايت و استقبال 
دولت از اين قدم به منظور كنترل نقدينگي. اين اقدام باعث مي شود كه 
بانك ها و نهادها نيز از اين روند استقبال كنند؛ زيرا در حساب هاي مالي 

خود افزايش ملك به معناي افزايش دارايي است. 
2- افزايش بيش از حد و نامتناسب اجاره بها با افزايش حقوق كارمندان 
و كارگران خود عاملي است  كه آنهايي ك��ه پس اندازهايشان حتي به 
نزديكي هاي خريد خانه هم رسيده تم��ام زور و تلاش خود را بكنند تا 
سرپناهي براي خود ابتياع كنند. اين تحريك تقاضاي واقعي مي توانست 

عامل مهمي در رونق بازار بعد از ماه رمضان و فصل جابه جايي باشد. 
3- اما اگر خروج سرمايه ها درست باش��د، اين موضوع مي تواند بخش 
عرضه يعني ملك هاي قاب فروش با قيمت هاي به اصطلاح شيرين را 

در بازار بيشتر كند. 
4- باتوجه ب��ه حجم نقدينگي و داغ ش��دن پول در اقتص��اد مي توان 
اميدار بود، در صورت برنامه ريزي صحيح بخشي از آنها به سمت بازار 

مسكن برود. 
5- انتظارات و آثار تورمي روي مصالح ساختماني باعث شده تا قيمت 
تمام شده مس��كن افزايش يافته و همين موضوع مي تواند خود عاملي 
براي جذابيت در بخش مسكن باشد. زيرا معمولاً مردم در بازار مسكن 
زماني ش��روع به خريد مي كنند و خ��ود را به آب و آت��ش مي زنند كه 

قيمت ها روندي صعودي داشته باشد. 
اما در مقابل اين جذابيت ها عوامل زير مانع از كشش ورود مردم به بخش 

بازار مسكن خواهد بود. 
1- خانه هاي مازاد معمولاً در بخش هايي از شهر ها است كه قيمت هر متر 
آن از متوسط بازار بالاتر بوده و از سوي ديگر متراژ آنها بالا بوده و تناسبي 
با قدرت خريد طبقه متوسط به پايين كه سال ها پس انداز هم كرده اند، 
ندارد. اين موضوع را مي توان از آمار متوسط قيمت در ماه بهار و اسفند 
نيز تا حدودي دريافت. در فروردين سال 1397 متوسط قيمت خريد و 
فروش يك متر مربع واحد مسكوني در شهر تهران به 5ميليون و 530هزار 
تومان رسيد كه نسبت به ماه مشابه سال قبل 29/5درصد افزايش نشان 
مي دهد. در حالي كه متوسط قيمت هر متر مسكن در تهران در اسفندماه 
1396 به رقم بي سابقه  متري 5ميليون و 760هزار تومان رسيده بود و در 

منطقه پنج اين جهش قيمتي به 41درصد رسيده بود. 
2- بازار ها بعد از تحويل سال نو دستخوش تحولات دست ساز بازار ارز 
ش��دند، به نحوي كه تقريباً ركود در تمام بازارها به دليل نبود تعيين 
تكليف پايه اي براي قيمتگذاري تمامي مصالح مسكن هم در بلاتكليفي 

به سر مي برند. 
3-  به علاوه وقتي در يك اقتصاد افراد نگران حفظ ارزش دارايي هاي 
خود هس��تند و عوامل خارج��ي و داخلي مبه��م در وضعيت اقتصاد 
اثرگذارند، به دليل بلاتكليف��ي حتماً سرمايه گ��ذاري در بخش هاي 
بلندمدت يا كالاهايي كه ضريب نقدشوندگي آنها پايين است، با اقبال 
كمي مواجه خواهد شد. از اين رو به رغم اينكه داغي پول قابل احساس 
است اما شرايط براي بازار خريد مسكن تا زماني كه اجاره ها را دستخوش 

افزايش هاي جدي نكرده خوب به نظر نمي رسد. 
4- نگاهي به معاملات انجام شده در فروردين ماه كه حدود 5هزار فقره 
بوده است و يادداش��تي كه وزير مسكن به جاي تحليل بازار مسكن به 
بازار ارز پرداخته نشان مي دهد، بازار ارز احتمالا جذاب تر از بازار مسكن 
است. به علاوه تعداد فروشنده ها در مناطق مختلف نيز نشان مي دهد 
كه بيشترين فروشنده ها به ترتيب در مناطق 5، 2 و 4 بوده اند. اين به 
معناي اين است كه مس��كن فروخته  ش��ده كمتر به نيازهاي واقعي و 
خريدار نهايي صورت گرفته بلكه احتمالاً مسكن عرضه شده به لحاظ 

قيمتي قابليت ريسك براي خريد داشته است. 
همچنين نگاهي مقايسه اي به آمار فروش امسال با فروردين سال 96 
نشان مي دهد كه تعداد معاملات انجام شده طي اين ماه 5هزار فقره بود 
كه نسبت به فروردين ماه سال 1396 معادل 6/3 درصد كاهش دارد. 

به اين ترتيب مي توان حدس زد، بازار مس��كن حداقل تا پايان 
فصل بهار و اتمام امتحانات دانش آموزان در ركود باشد. بديهي 
است بعد از آن نيز رونق بازار مسكن وابستگي زيادي به عوامل 
خارجي و پالس ه��اي انتظ��ارات تورمي خواهد داش��ت، البته 
مي توان اميدوار بود كه همزمان با آغ��از نقل و انتقالات رونق در 
مسكن های با متراژ كوچك و با تسهيلات بالاي تدارك ديده شده 

تا حدودي آمار خريد و فروش را بالا ببرد.

ایجاد فساد و كلاهبرداري هاي چندمیلیاردي 
در س�ازمان نظ�ام مهندس�ي ب�دون اطلاع 
مدیران نبوده و متأس�فانه تا ب�ه امروز هیچ 
برخ�وردي با این بخش انجام نش�ده اس�ت. 
احمدرضا سرحدي، عضو ساب��ق سازمان نظام 
مهندس��ي در گفت وگو با »باش��گاه خبرنگاران 
جوان«، با اشاره به وجود فساد در سازمان نظام 
مهندسي ساختمان كش��ور اظهار كرد: سازمان 
نظام مهندسي طبق ماده 3قانون، يك مجموعه 
غيرانتفاعي و غيردولتي است ك��ه تنها وظايف 
خاصي بر عه��ده دارد و متأسفانه از چهار تا پنج 
سال پيش با تغيير ماهي��ت پول هاي ميلياردي 

بدون حساب و كتاب وارد اين سازمان شد. 
سرحدي با بيان اينكه متأسفانه هيچ كنترلي روي 
ورود  و  خروج اين پول ها نبوده است، گفت: با وجود 
آنكه دستگاه هاي مختلف دولتي براي نظارت عاليه 
اين سازمان تبيين ش��ده بود، متأسفانه مديران 
دستگاه ها هيچ نظارتي نداش��ته و با وجود مطلع 
بودن از تمامي اقدامات، روي هزينه و سرمايه هاي 
اين بخش نظارتي نكرده اند. اين كارشناس مسكن 
تصريح كرد: متأسفانه برخي عوامل و كانديداهاي 
نامناس��ب از سوي وزارت راه و ش��هرسازي تأييد 
صلاحيت شدند و بعد از تأييد صلاحيت اين افراد، 
فساد در اين سازمان ايجاد شد. اين در حالي است 
كه سازمان نظام مهندس��ي و ساير دستگاه هاي 
دولتي از اين فسادها كاملًا باخبر بودند. سرحدي 
اظهار كرد: به طور مثال يكي از مسئولان دولتي در 
يكي از سخنراني هاي خود اعلام كرد كه 10ميليون 
متر كار بايد به صورت عادلانه بين تمامي اعضاي 
نظام مهندسي توزيع مي ش��د، اما متأسفانه اين 
توزيع تحت عنوان كار اختي��اري تنها بين برخي 
از مهندسان انتخاب شده صورت گرفت و اين خود 

يكي از آشكارترين فسادهاي اين سازمان بود. 

وي يادآور ش��د: يك پ��روژه  100ه��زار متري 
كه ح��ق نظ��ارت و طراحي آن ح��دود چندين 
ميليارد مي ش��د، بين مهندسان خاص تقسيم 
شد و با وجود آنكه وزارت راه و شهرسازي و ساير 
دستگاه هاي دولتي از اين موضوع باخبر بودند، 

تاكنون هيچ برخوردي با آنها نشده است. 
   پول هاي بدون حساب و كتابي 

كه وارد سازمان نظام مهندسي شده است
سرحدي به دومين فساد اين سازمان اشاره كرد 
و گفت: متأسفان��ه از طريق پول هاي��ي كه وارد 
اين سازمان مي شود، برخي از افراد اقدام به رأي 
خريدن، برگزاري مجامع فرمايشي يا استخدام هاي 
فله اي اقوام مي كنند و ساير مبالغ در قالب پاداش و 
مزايا در اين سازمان تقسيم مي شود. اين كارشناس 
مسكن در ادامه به كلاهبرداري 40ميليارد توماني 
كه در چند سال گذشته رخ داده اشاره كرد و گفت: 
در دوره هيئت مديره قبلي، يك شركت سفارش 

ش��ده پروژه و تس��هيلات خاص به سازمان نظام 
مهندسي استان تهران ارائه مي كند و آن سازمان 
بلافاصله اقدام به معامله و خريدوفروش مي كند. 
در سازمان نظام مهندسي ساختمان استان تهران 
به عنوان يك مجموعه غيرانتفاعي حق هيچ گونه 

خريد يا فروشي را ندارد. 
وي اف��زود: متأسفان��ه در آن دوران 40ميليارد 
تومان از پ��ول اعضايي كه در حس��اب سازمان 
نظام مهندسي بود به بهانه دريافت تسهيلات و 
از طريق فس��اد مالي از بين رفت و تمامي حق و 

حقوق اعضاي نظام مهندسي پايمال شد. 
عضو هيئت مديره سابق سازمان نظام مهندسي 
ساختمان يادآور ش��د: ساختمان سازمان نظام 
مهندسي استان تهران در شهرك غرب قرار دارد، 
اما اين حساب 40ميلياردي در يكي از شعبه هاي 
ميدان بهمن باز شد و بعد از مدتي به بهانه گرفتن 

وام و دادن وثيقه به طور كامل از بين رفت. 

سرحدي تأكي��د ك��رد: قطع��اً جابه جايي اين 
40ميلي��ارد تومان ب��دون هماهنگ��ي نبوده و 
سازمان نظام مهندسي به طور كامل در جريان 
بوده است، اما متأسفانه بعد از گذش��ت چندين 
سال نه اصل پول و نه حتي سود اين وام در اختيار 
سازمان نظام مهندسي قرار نگرفته و حساب نظام 

مهندسي استان تهران توقيف شده است. 
وي گف��ت: كل هيئت مديره دوره ش��شم طبق 
ماده 14قانون در اين قضيه مسئوليت مشترك 
دارند و هيئت رئيسه به صورت خاص، خزانه دار، 
دبير و نايب رئيس در جري��ان اين كلاهبرداري 
بوده اند.  عضو ساب��ق هيئت مديره سازمان نظام 
مهندسي ساختمان تأكيد كرد: اين اقدام كاملًا 
غيرقانوني و خيانت در امانت بوده و توجيهي كه 
هم اكنون براي اين مسئله ارائه مي دهند از جمله 
آنكه چك سفيد امضا به ما داده اند، منطقي نيست. 
سرحدي با اشاره به اينكه وزارت راه و شهرسازي 
مي توانس��ته با اين قضيه و كلاهبرداري برخورد 
كند ام��ا متأسفانه تا به امروز هي��چ كاري نكرده 
است، افزود: نكته جالب در اين موضوع آن است 
كه در دوره هفتم نظام مهندسي متهمان اصلي 
اين كلاهبرداري، تأييد صلاحيت شده  و مجدداً 

وارد هيئت مديره شده اند. 
    پروژه هاي خاص در دست مهندسان خاص

اين كارشناس مسكن در ادامه به توزيع ناعادلانه 
كارها و پروژه ها اش��اره كرد و گف��ت: متأسفانه 
برخي از شركت هاي حقيقي با وجود آنكه دو تا 
سه سال در نوبت گرفت��ن پروژه باقي مي مانند، 
اما برخي از شركت هاي سفارش شده در بالاي 
ليست قرار مي گيرند و پروژه هاي بزرگ را از آن 
خود مي كنند و در اين ميان كارهاي كوچك و 
سطح پايين بين ساير اعض��اي نظام مهندسي 

تقسيم مي شود.

متهمان پرونده 40 میلیاردي در میان اعضاي هیئت مدیره نظام مهندسي 

 ماجراي پول هاي بدون حساب و كتاب چيست؟
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رئی�س كل بانك مرك�زي ب�ا تأكید ب�ر اینکه 
نگران خروج ترامپ از برجام نیس�تیم، گفت: 
س�ناریوهاي مختل�ف در ای�ن ب�اره تعیین و 
راهکارهاي مرتبط با آن مش�خص شده است. 
همايش تجاري و بانكي ايران و اروپا براي ششمين 
بار روزگذش��ته در تهران برگزار شد. اين همايش  
معمولاً دو بار در سال يكبار در فرانكفورت و يكبار 
در ايران برگزار مي ش��ود. در اين همايش جمعي 
از مديران و مس��ئولان حوزه اقتص��ادي بانكي و 
ديپلماسي ايران به همراه مسئولاني در اين حوزه 
از اروپا همايش فوق  را برگ��زار كردند. البته جاي 
كرباسيان – وزير اقتصاد – نيز در اين همايش خالي 

به نظر مي رسيد. 
محور اصلي سخنان و مسائلي كه از سوي مسئولان 
مربوطه مطرح ش��د، به ش��رايط اي��ران در حوزه 
اقتصادي و بانكي پس از برجام اختصاص داشت. 
اما در مجموع در ش��رايطي كه اين روزها ترامپ 
رئيس جمه��ور امريكا ح��رف از خ��روج برجام يا 
تهديدهايي به اي��ن نحو دارد هم نظ��ر بودند كه 
برجام يك قرارداد يك طرفه نيست و فراتر از ايران 
است. به گونه اي كه يك قرارداد بين المللي بوده و 
بايد ادامه پيدا كند. ولي الله سيف در حاش��يه در 
ش��شمين همايش تجاري ايران و اروپا در جمع 
خبرنگاران در پاسخ به اين س��ؤال كه با توجه به 
نزديك شدن به تصميم گيري رئيس جمهور ايالات 
متحده براي ماندن يا خروج از برجام آيا تمهيدات 
بانكي براي اين تصميم احتمالي انديشيده ش��ده 
است، گفت: هيچ جاي نگراني از بابت تأمين مالي 
و بحث سرمايه با خروج احتمالي امريكا از برجام 
وجود ندارد، خوش��بختانه برنامه ريزي هاي لازم 
براي اين موضوع انجام شده و سناريوهاي مختلف 
در جلسات خاصي كه در همين رابطه برگزار شده 
پيش بيني شده است. وي تصريح كرد: در اين رابطه 
سناريوها مشخص بوده و راهكارهاي معيني در هر 

مورد در نظر گرفته ش��ده است و جاي هيچ گونه 
نگراني در اين رابطه وجود ندارد. 

    انتظار ما از اروپا، ایجاد كانال هاي بانکي 
مطمئن

رئيس كل بانك مركزي با اشاره به شرايط سخت 
روابط بانكي و تج��اري در دوره تحريم ها گفت: 
انتظار م��ا از دولت ه��اي اروپايي اي��ن است كه 
متناسب با حجم عمليات تج��اري ميان ايران و 
اروپا، كانال هاي بانك��ي مطمئن ايجاد كنند تا با 
استفاده از اين ظرفيت، فضاي كافي براي بس��ط 
و گس��ترش روابط ايجاد ش��ود. با استفاد از اين 
كانال ها، بانك ها مي توانند به تدريج روابط خود را 
گسترش دهند و اين امر مي تواند، راهگشاي روابط 

بهتر ايران و اروپا باشد. 
سيف با ابراز اميدواري نسبت به اينكه اين همايش 
همچون نشست ها و همايش هاي پيشين، گامي 
مثبت در راستاي توسعه روابط اقتصادي ايران و 
ارتقاي روابط تجاري و بانكي باش��د و به تعميق 
ديدگاه ها در رابطه با وضعي��ت اقتصادي كشور 
كمك كند، گفت: تجربه نشان داده است، تعامل 
نزديك سياستگذاران و بخش خصوصي ايراني با 
فعالان اقتصادي خارجي در نشست هايي از اين 
دست، فرصت مناسبي براي مرور وضعيت اقتصاد 
كشور، اصلاحات ض��روري و رف��ع چالش هاي 

پيش رو را فراهم مي كند. 
   معاون وزیر نفت: پیش شرط هاي ماندگاري 

برجام
 همچنين مع��اون وزير نفت ك��ه در اين همايش 
سخن مي گفت، با بيان اينكه صادرات نفت از مرز 
1/18ميليون بشكه عبور كرده است، در حالي كه 
قبل از اجراي برج��ام 1/4 ميليون بشكه ظرفيت 
صادراتي وجود داش��ت، گفت: تا زماني كه نفت را 
بدون مشكل مي فروش��يم و عواي��د آن را دريافت 
مي كنيم، برجام پابرجاست. اميرحسين زماني نيا 

افزود: تا زماني ك��ه بازارهاي نف��ت پذيراي نفت 
ايران باشند، عوايد فروش نفت را به راحتي دريافت 
كنيم، تأمين مالي پروژه ها صورت بپذيرد، تجهيزات 
صنعت نفت از بازارهاي جهاني خريداري ش��ود و 
حمل و نقل كشتي و نفت كش ها دچار مشكل نشود، 
از نظر صنعت نفت برجام ادامه دارد و ما اهداف خود 

را با تلاش و سرعت بيشتري ادامه خواهيم داد.
مع��اون بين الملل و بازرگان��ي وزارت نفت  با بيان 
اينك��ه حجم ص��ادرات بع��د از »برج��ام« از مرز 
1/18ميليون بشكه نفت عب��ور كرده است، افزود: 
در حالي كه قبل از اجراي برجام1/4ميليون بشكه 

ظرفيت صادراتي وجود داشت. 
اين اظهارات خوشبينانه در حالي است كه اخيراً 
پايگاه خبري پلاتز كه نشريه معتبري در حوزه 
نفت به شمار مي رود، رسماً طي گزارشي اعلام 
كرده كه خري��داران آسيايي نف��ت ايران براي 
مقابله با توفان احتمال��ي بازگشت تحريم هاي 
ايران و مسدودش��دن متعاقب ص��ادرات نفت 
ايران آماده مي ش��وند. همچني��ن زنگنه رسماً 
اعلام كرده، هر كاري لازم باش��د براي مقابله با 
تهديد هاي ترامپ انج��ام خواهيم داد و ممكن 
است قيمت ه��اي سياسي را ني��ز اعمال كنيم. 
با اين ش��رايط به نظر مي رسد ش��ايد با اعمال 
تحريم هاي نفتي كه دور از ذهن نباش��د، ايران 
براي افزايش صادرات نفت خ��ود تخفيف هاي 

قابل توجهي را نيز به مشتريان خود ارائه كند. 
در همين رابطه يك منبع آگاه در گفت و گو با نشريه 
پلاتز اعلام كرده است، پالايشگاه هاي شرق آسيا از 
هم اكنون »واردات نفت ايران را كاهش داده اند و اگر 
بتوان با اين كشور درخصوص قيمت نفت گفت وگو 
كرد، احتمالاً بتوانيم واردات نفت از ايران را حتي در 
شرايط تحريم احتمالي حفظ كنيم. ما هنوز اميد 
داريم شفافيتي در مورد تحريم ها داشته باشيم، زيرا 
براي ترتيبات ارسال محموله ها با كشتي مشكلاتي 

خواهيم داشت.« 
   رئی�س كل بیمه مركزي: آغ�از مذاكرات 

بیمه اي با هند، چین و روسیه
رئي��س كل بيم��ه مرك��زي در اي��ن همايش از 
عقب نشين��ي اروپايي ها نس��بت ب��ه خريد سهام 
بيمه هاي ايراني به دلي��ل سخنان ترامپ خبر داد 
و گفت: مذاكرات با چين، هند و روسيه آغاز شده 
است. عبدالناصر همتي افزود: صنعت بيمه ايران 
ظرفيت بالقوه بالايي ب��راي توسعه همكاري بين 
شركت ها و نهادهاي اقتصادي اروپايي دارد. ظرف دو 
سال گذشته مذاكرات نزديكي را با سران بيمه هاي 
اصلي و تعيين كننده اروپا داشتيم و اميدواريم اين 

مذاكرات ما را به نتايج بهتري برساند. 
وي اظهار داشت: به دليل تصميماتي ممكن است  
امريك��ا از برجام خارج ش��ود، اما صنع��ت بيمه با 
تمهيدات��ي كه انديشيده ش��ده اس��ت، اطمينان 
مي دهد كه هيچ مجموعه اي از كشور بدون پوشش 
باقي نماند؛ ولي صنعت بيمه يك صنعت بين المللي 
است و از داش��تن روابط هم استقب��ال مي كنيم و 
علاقه مند به گرفتن پوشش هاي بيمه اي اتكايي از 
كشورهاي خارجي هستيم. بر اين اساس مذاكراتي 
با ش��ركت هاي بزرگ اتكايي دنيا صورت گرفته و 
اكنون 30درصد از حوادث فاجعه آميز كشور تحت 
پوشش قرار مي گيرد و به شركت هاي بيمه اتكايي 

اروپايي جايگزين شده است. 
همتي گفت: در حوزه بيمه عم��ر نيز كارهايي را 
با آلماني ها شروع كرده ايم كه سه شركت ايراني 
نزد اين ش��ركت ها، بيمه اتكايي ق��رار گرفته اند. 
ضمن اينكه تكنولوژي را هم به تدريج وارد كشور 
خواهيم كرد. به گفته رئي��س كل بانك مركزي، 
برخي از شركت هاي بيمه اي دنيا تمايل داشتند 
كه سهام شركت هاي بيمه اي ايراني را بخرند، اما 
با تهديد ترامپ برخي شركت هاي اروپايي دست 
نگه داش��تند؛ اين در حالي است كه شركت هاي 
بيمه ايراني ظرفيت هاي بالايي براي سودآوري و 
توسعه دارند. البته ما در كنار توسعه روابط خود با 
اروپا، نگاهي به شرق و روسيه هم داريم و مذاكراتي 
هم با هند، چين و روسي��ه در حوزه بيمه اتكايي 

شروع كرده ايم. 
   سیستم بانکي ایران به روزرساني شود

در اين همايش همچنين ماج��دي – سفير ايران 
در آلمان - نيز بر اهميت جايگزيني يورو به جاي 
دلار در اروپا تأكيد داش��ت و گفت: اروپايي ها بايد 
با ايجاد يك نهاد جدي��د و تقويت ي��ورو به جاي 
دلار در سيس��تم هاي مالي خود وضعيت فعلي را 

تغيير دهند. 
در بخش ديگري از سخنان ماجدي چالش بزرگ 
تعاملات بانكي ايران مورد اشاره قرار گرفت و با 
اشاره به جلسات فني و تكنيكي زيادي كه ايران 
و اروپا برگزار كردند، يادآور شد كه خروجي اين 
جلسات به مسئله مهمي ختم شد؛ به اينكه دلار 
امريكا سه��م بزرگي از فعاليت ه��اي بانك هاي 
بزرگ اروپ��ا و آلمان دارند، مربوط مي ش��د. در 
اين حالت ايران براي توسع��ه ارتباط ها و ايجاد 
فرصت ه��اي جديد به چالش كشيده ش��ده اند 
و اين وضعيت دقيقاً مشخ��ص مي كند كه چرا 
برجام در زمينه بانكي و مالي به بن بست خورده 
است. سفير ايران در آلمان به روزرساني سيستم 
بانك��ي ايران را ه��م يك موض��وع حياتي براي 

توسعه روابط بين الملل اعلام كرد.

مهران  ابراهیمیان
   گزارش   یک

 مهران   ابراهیمیان

  سودجويي از دلار ۴۲۰۰ توماني
 عامل گراني مرغ!

رئیس اتحادیه مرغداران مرغ گوشتي ضمن اعلام اینکه با توجه به 
جوجه ریزي مناسب، براي ماه رمضان عرضه و قیمت مرغ مشکلي 
ندارد، گفت: واردكنندگان خوراك مرغ را كه با دلار 3 هزار و 700 
توماني وارد كرده اند، براساس دلار 4 هزار و 200توماني به مرغداري 
مي فروش�ند كه باعث افزایش قیمت گوش�ت مرغ ش�ده اس�ت. 
محمدعلي كمالي سروستاني در گفت وگو با »ايسنا«، در ارتباط با تأمين 
گوشت مرغ مورد نياز با توجه به نزديكي به ماه مبارك رمضان اظهار كرد: 
در فروردين  امسال 105ميليون قطعه جوجه ريزي صورت گرفته است 
و نگراني جهت تأمين گوشت مرغ مورد نياز مردم در ماه مبارك رمضان 
وجود ندارد. وي در مورد قيمت گوشت مرغ نيز گفت: قيمت گوشت مرغ 
در حال كاهش است و هر كيلوگرم مرغ زنده به صورت غيرنقدي و نقدي 
به ترتيب 5 هزار و 50 و 4 هزار و 900 تومان است. اين در حالي است كه 
هر كيلوگرم مرغ زنده بدون احتساب سود براي مرغدار معادل 5 هزار و 

923 تومان و با احتساب سود 6 هزار و 800 تومان مي شود. 
رئيس اتحاديه مرغداران مرغ گوشتي با اشاره به اينكه قيمت گوشت مرغ 
براي مصرف كننده معادل 8 هزار تومان و به صورت عمده فروشي 7 هزار و 
150تومان است، خاطر نشان كرد: مرغدار به ازاي هر كيلوگرم گوشت مرغ 
هزار تومان ضرر مي كند؛ چراكه توليد بالايي وجود دارد و خريد ارزان تر 
است. كمالي سروستاني همچنين در پاسخ به اين مسئله كه طبق اعلام 
وزارت جهاد كشاورزي »قيمت خوراك مرغ افزايش نيافته است« پس به 
چه دليل قيمت گوشت مرغ گران شده است، اظهار كرد: تمام نهاده هايي 
كه در بازار وج��ود دارد با دلار 3 هزار و 700 توماني وارد ش��ده است، اما 
واردكنندگان براساس قيمت 4 هزار و 200 تومان��ي آن را به مرغداران 
مي فروشند. همچنين سويا كه يك ماه قبل كيلويي هزار و 800 تومان به 

مرغدار فروخته مي شد به 2 هزار و 450 تومان رسيده است. 
رئيس اتحاديه مرغداران مرغ گوش��تي با تأكيد ب��ر اينكه هزينه هاي 
مرغداري 35درصد افزايش يافته است، گفت: هزينه و درآمد مرغداران 
در حال حاضر با يكديگر همخواني ندارد و ب��ا توجه به افزايش قيمت 
سويا، ذرت و دارو، با ادامه  اين وضعيت مرغ��داران به مشكل خواهند 
خورد. وي ادامه داد: در گذش��ته فاصله قيمتي گوشت قرمز با گوشت 
مرغ دو تا 2/5 برابر بود، اما در حال حاضر اين فاصله قيمتي به ش��ش 
برابر افزايش يافته است. كمالي سروستاني در پاسخ به سؤال ديگري 
مبني بر اينكه آيا در ماه مبارك رمضان شاهد تغيير قيمت گوشت مرغ 
خواهيم بود، اعلام كرد: با توجه به جوجه ريزي صورت گرفته پيش بيني 
مي كنيم، قيمت گوش��ت مرغ تا ماه مبارك رمضان تغييري نداش��ته 
باشد. گفتني است با توجه به نزديكي ماه مبارك رمضان، تأمين گوشت 
مرغ مورد نياز بازار يكي از مسائل مهمي است كه هر ساله مدنظر قرار 
مي گيرد. در سال ج��اري نيز جوجه ريزي جهت تأمي��ن نياز مردم به 
ميزان 105ميليون قطعه در فروردين سال جاري صورت گرفته است 
و طبق اعلام اتحاديه مرغداران گوشتي نگراني بابت اين مسئله وجود 

ندارد و افزايش قيمت نيز پيش بيني نمي شود. 
........................................................................................................................

 اجراي اولين طرح صنايع معدني
در شهر الگوي اقتصاد مقاومتي

در نیم�ه دوم س�ال 1397 كارخان�ه آه�ك قلعه گنج ب�ا ظرفیت 
90ه�زار ت�ن در س�ال افتت�اح و ب�ا بهره ب�رداري از ای�ن ط�رح 
ب�راي 50 نف�ر ب�ه ص�ورت مس�تقیم ش�غل ایج�اد مي ش�ود. 
به گزارش مركز رواب��ط عمومي و اطلاع رساني بنياد مس��تضعفان، در 
راستاي فرمايشات مقام معظم  رهبري درخصوص ايجاد پايلوت اقتصاد 
مقاومتي در يكي از مناطق محروم كشور، بنياد مستضعفان شهرستان 
قلعه گنج استان كرمان را به  عنوان شهر الگوي اقتصاد مقاومتي انتخاب 
كرد. از زمان انتخاب اين شهرستان به عنوان شهر الگوي اقتصاد مقاومتي، 
فعاليت هاي متعددي در حوزه هاي مختلف براي توسعه پايدار منطقه 
قلعه گنج از سوي بنياد مستضعفان انقلاب اسلامي در اين منطقه انجام 
شده كه يكي از اين اقدامات راه اندازي كارخانه آهك قلعه گنج مي باشد. 
طرح احداث كارخانه توليد آهك در زميني به مس��احت 14هكتار آغاز 
شده و براساس برنامه ريزي به عمل آمده پيش بيني مي شود، در نيمه دوم 
سال 97 به بهره برداري برسد. در حال حاضر 30نفر از افراد بومي منطقه 
قلعه گنج در سايت احداث مشغول به كار مي باشند و در صورت راه اندازي 
كارخانه حدود 50نفر اشتغال مستقيم ايجاد خواهد شد. كارخانه آهك 
قلعه گنج با ظرفيت توليد سالانه 90هزار تن آهك در استان كرمان توسط 

شركت معدني دماوند به بهره برداري خواهد رسيد.
........................................................................................................................

عقبگرد 511 واحدي شاخص كل بورس  
 بيم و اميدهاي سياسي در بازار كم  حجم 

معامله گران بورس تهران در حالي دیروز ش�اهد قرمزپوش شدن 
نماگره�اي منتخب بازار همزمان با افت ش�دید قیمت س�هام در 
اغلب گروه هاي پیش�رو بودند كه تهدیدهاي دوباره ترامپ باعث 
شد بازاري كم حجم اما توأم با افزایش تعداد فروشندگان پدید  آید. 
شاخص كل قيمت و بازده نقدي بورس اوراق بهادار تهران )تدپيكس( 
در پايان معاملات روز گذشته با كاهش511 واحدي روي رقم 94هزار 
و 284واحد ايستاد. شاخص كل هم  وزن اما با كاهش 124واحدي عدد 
16هزار و 711واحد را به نمايش گذاش��ت. شاخص سهام آزاد شناور 
نيز با كاهش 733واحدي به رقم 100ه��زار و 106واحد دست يافت. 
ش��اخص بازار اول اما در حالي با كاهش 354واحدي به رقم 66 هزار 
و 941 واحد دست يافت كه ش��اخص بازار دوم با كاهش هزار و 135 

واحدي عدد 200هزار و 953 واحد را به نمايش گذاشت. 
به گزارش »فارس«، دورنماي نه چندان روشن برجام دست كم تا دو 
هفته آينده و همچنين شنيده هاي ضد و  نقيض درخصوص باقي ماندن 
امريكا بر سر اين پيمان در كنار احتم��ال تحريم هاي جديد ديگري 
به بهانه حقوق بشر باعث ش��ده تا بورس ته��ران بهانه اي براي اصلاح 
قيمت ها تا پيش از داغ ترشدن فصل مجامع داشته باشد؛ بازاري كه به 
نظر مي رسد در فضاي فعلي براي دولت، اولويت اصلي در نماگرهاي 

عملكردي آن قرار ندارد. 

رئیس سازمان تعزیرات حکومتي:  
درصد پرونده هاي قاچاق   ۶۰ 

حكم برائت مي گيرند!
اینک�ه  رد  ب�ا  حکومت�ي  تعزی�رات  س�ازمان  رئی�س 
95درص�د از پرونده ه�اي قاچ�اق تبرئ�ه مي ش�وند، گف�ت: 
۶0درص�د از پرونده ه�اي قاچ�اق حک�م برائ�ت مي گیرن�د. 
جمال انصاري در گفت وگو با »فارس« اظهار داش��ت: همه دستگاه ها 
بايد ساز و كار جدي براي برخورد با قاچاق به عنوان يك پديده مذموم 
و مخرب را فراهم كنن��د. سازمان تعزي��رات به عن��وان نهايي ترين و 

پربرخوردترين دستگاه در رابطه با قاچاق كالا و ارز تصميم مي گيرد. 
رئيس سازم��ان تعزيرات حكومت��ي تأكيد كرد: مي��زان درآمدها طبق 
محكوميت پرونده هاي قاچاق در سال 96 بالغ بر50درصد رشد داشتيم. 
اين نشان مي دهد، سال قبل نه تنها برخوردها كم نشده بلكه رش��د هم 
داشته است و تصوير صحيحي نيست كه 95درصد پرونده هاي قاچاق تبرئه 
مي ش��وند. وي با بيان اينكه ميان دستگاه هاي ضابط و كاشف با دستگاه  
تصميم گيرنده كه حكم نهايي به پرونده ها را مي دهند بايد تفاوت قائل شد، 
تصريح كرد: حدود وظايف مشخص است و ضابطان گزارش تهيه مي كنند 

و مرجع نظارتي و تصميم گيرنده سازمان تعزيرات و قوه قضائيه است. 
اين مقام مسئول يادآور ش��د: در فرآيند رسيدگي و حكم پرونده يك رأي 
صادر نمي ش��ود، بلكه بعد از آن مراحل مختلفي را طي مي كند تا پرونده 
به قطعيت برسد. عدد 95درصدي براي برائت پرونده هاي قاچاق نداريم. 
ساز و كارهايي در سازمان تعزيرات فراهم ش��ده تا افراد به استحقاق خود 
برسند و اگر كالايي خلاف قوانين و مقررات توقيف ش��ده به حق و حقوق 
خود برسند. وي افزود: مرجع تطبيق كالا با اسناد، گمرك است و نه دستگاه 
كاش��ف. بيش از 60درصد آرای برائت در پرونده هاي قاچاق به دليل اين 
است كه گمرك مي نويسد، اين كالا صددرصد با اسناد ارائه شده منطبق 
است. همكاران من و قوه قضائيه نمي توانند غير از اين رأيي صادر كنند. اگر 
از كار مولد و واردات صحيح كالا حمايت كنيم، ممكن است خلاف جريان 
ما كالايي كشف شود كه قاچاق نباشد، بنابراين بايد كالا به افراد بازگردد. 
انصاري از تقويت اقدامات در حوزه ساماندهي مبارزه با قاچاق كالا خبر داد 
و گفت:  اگر كالايي خلاف ضوابط ضبط شده بايد در كمترين زمان ممكن 

مسترد شود و اگر ضبط شود، اقدامات بعدي صورت مي گيرد.
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